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Tisztviselő-telep a nagyerdőn. 
Nem egyszer irtunk már egy tisztviselő-telep létesí-

téséről. Tettük pedig ezt azért, mert más városok már 
sikerrel oldották meg ezen nagyfontosságú kérdést rész-
ben a hatóság támogatásával, részben anélkül. 

Évek óta van felszínen nálunk ez a kérdés, de kü-
lönböző okok akadályozzák az eszme megtestesülését. 
Mi azt hisszük, hogy ezen okok közt a legfőbb az, hogy 
azoknak, akik leginkább óhajtják a tisztviselő-telepet, nem 
igen van tőkéjük a telek megvételére. E tekintetben a 
viszonyok például Budapesten kedvezőbbek, amennyiben 
az ilyen telek megszerzéséhez elég néhány száz korona 
és a felépített lakás után a tulajdonos nem fizet többet 
5 0 0 — 1 0 0 0 koronánál évenként. Nálunk azonban a telek 
aránylag drága, a legtöbb jelentkező a telket csakis köl-
csönvett pénzből fizethetné ki, már pedig, ha a telek árát 
is kell törleszteni, meg az épület költségeit is, ez oly 
nagy terhet ró különösen a vagyontalan tisztviselőre, 
hogy azt nem birja meg, holott éppen az volna a főcél, 
hogy a tisztviselők olcsó szerrel juthassanak egészséges 
lakáshoz. 

Mindezekből az következik, hogy nálunk a tisztvi-
selő-telep létesítését a városnak kell támogatni. És pedig 
nem pénzsegélylyel, nem az épület-anyagoknak beszer-
zési árban való adásával, hanem telkek átengedésével. 
Csakis igy létesülhet egy tisztviselő-telep. A városnak — 
mivel ez a telep a nagyerdőn épülne, akár a körút egyik 
oldalán, akár a sámsoni vasútvonal két oldalán — nem 
kerülne anyagi áldozatába, a jövőben sem adna rá sem-
mit, mert az összes közegészségi, közbiztonsági és köz-
világítási kiadásokat a tisztviselő-telep létesítené és tar-
taná fenn, végül 45—bO év múlva a város egy telephez 
jutna teljesen ingyen, melyet aztán tovább bérbe adhatna 
jó pénzen. 

Eszünk ágában sincs azok nézetét támogatni, akik 
azt hangoztatják, hogy maga a város építtessen nyaraló-
kat a nagyerdőn. A mostani nyári lakásokkal is sok baja 
van, azok fenntartása sokat elvon a bérjövedelemből és 
mégis kényelmetlenek, tűzbiztonsági nézőpontból pedig 
éppen nem mondhatók kifogástalanoknak A városi tanács 
gondolkozott is ezen már meglevő nyaralók átalakításán, 
gyökeres javításán, meg is bízta a mérnöki hivatalt a 
költségvetés és tervek elkészítésével. A mérnöki hivatal 
jó munkát akart végezni, ez a munkálat azonban körül-
belül 50,000 koronát kíván. A tanács tehát legalább 
egyelőre — igen helyesen — nem ment bele ilyen nagy 
költségbe. Marad tehát minden a régiben és a szabad 
levegő után esengő közönség kénytelen igy is kivenni 
jobb hiányában a nyári lakokat. 

A tisztviselő-telepet, ha a város bizonyos jogelisme-
rés címén kívül nem kér a telkek után semmit, amorti-
zációra bármely házépítő bank felépítteti. Egy-egy családi 
ház kis kerttel nem kerülne többe 8000—12,000 koro-
nába, melynek költsége 4 5 — 6 0 év alatt volna fizetendő, 
amely idő letelte után a lakások a város tulajdonába 
mennének át minden megváltási, vagy kártérítési összeg 
fizetése nélkül. Mint fentebb említettem, a telep ö s s z e s 
fentartási, közegészségügyi, világítási és közbiztonsági 
költségek a telepeseket terhelnék, ezen költségek azonban 
már benne foglaltatnának a 8000—12,000 korona törlesz-
tési tervezetébe. 

A tisztviselő-telepnek ily módon való létesítése nem 
ártana a nagyerdőnek, különösen, ha az a sámsoni vasút 
két oldalán épülne, mert a fák már ott ugy is meg van-
nak ritkítva és az építkezésnél már azért is meg. kell 
hagyni a fákat, hogy azok a telepnek árnyékot adjanak. 
Közlekedésre is ez az ut volna legalkalmasabb, mert a 
helyi vasút végső állomását ez esetben a mostani vég-
állomástól a telep végére tenné, miáltal kényelmet é s 
olcsó összeköttetést nyerne a telep a várossal. 

Szívesen vennénk, ha minél többen hozzászólnának 
ezen fontos kérdéshez. 

Debreczen sz. kir. város törvényhatósági bizottságának 
• i 2 - i k é n tartott 

Városunk törvényhatósági bizottsága f. hó 12-ikén 
közgyűlést tartott Weszprémy Zoltán főispán elnök-
lésével, a bizottsági tagok élénk részvétele mellett. 

Elnöklő főispán üdvözölvén a közgyűlésben megjelent 
bizottsági tagokat, rámutat a tárgysorozat fontosabb pont-
jaira és megnyitja közgyűlést. 

1. Vargha Elemér dr. polgármesteri titkár, al jegyző 
felolvasta az 1907 január és február hóról szerkesztett pol-
gármesteri jelentést, melyet a közgyűlés tudomásul vett. 

2. Vecsey Imre főjegyző bemutatja a belügyminiszter 
70,802 — 1906. számú leiratát a város 1904. évi zárószáma-
dása tárgyában. 

A közgyűlés a miniszter leiratát tudomásul vette. 
4. Oláh Károly tanácsnok bemutatja a belügyminisz-

ternek a nagyerdei nagy körút létesítése tárgyában hozott 
közgyűlési határozat jóváhagyását. 

Tudomásul vette a közgyűlés a jóváhagyást 
5. Vecsey Imre főjegyző előadja a belügyminiszternek 

a Pásti-utca kiszélesítése céljából- megvenni elhatározott 
telekre vonatkozó részletesebb adatok és a vételár fede-
zete tárgyában hozandó ujabb határozatnak a minisz-
tériumhoz való felterjesztését. 

Tudomásul vétetett. 
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6. Vecsey Imre főjegyző bemutatja a belügyminiszter 
körrendeletét az 5 és 50 forintos államjegyek bevonása 
tárgyában. 

Tudomásul vétetett. 
7. Vecsey Imre főjegyző bemutatja a belügyminiszter 

leiratát a Szikszay örökösök tulajdonát képező házastelek 
'/3-része vételárának fedezete tárgyában. 

A közgyűlés tudomásul vette. 
8. Király Gyula tanácsnok előadja a belügyminisz-

ternek az Antal János és neje debreceni lakosok kaszállő 
elcserélése tárgyában leküldött rendeletét, 

Tudomásul vétetett. 
9. Oláh Károly tanácsnok bemutatja a kultusz-

miniszternek rendeletét a Fröbel gyermekkert által a siket-
némák részére tett alapítványra vonatkozó alapitó levélre. 

A közgyűlés az alapitó levelet elfogadja. 
10. Bészler Károly tanácsnok tb. főjegyző bemutatja 

a kereskedelemügyi miniszter leiratát a városunkban szer-
vezendő és felállítandó felsőbb ipari szakiskola tárgyában. 

A közgyűlés a fentemiitett iskolára 400,000 korona 
segélyt megszavaz és évi 10,000 korona szubvenciót. 

11. Szabó Kálmán tanácsnok bemutatja a honvédelmi 
miniszter leiratát a lóavató bizottságoknak az 1907. évre 
leendő megalakítása tárgyában. 

A közgyűlés a lóavató bizottságot megválasztotta és 
tudomásul vette a főispán által kinevezett tagok kine-
vezését. 

12. Vecsey Imre főjegyző bemutatja PeBt-Pilis-Solt-Kis-
kun vármegye átiratát, melyben bérharc esetén a katona-
ságnak aratási munkára átengedése iránt az országgyűlés 
képviselőházához intézett feliratának támogatását kéri. 

A közgyűlés a feliratot hasonszellemü felirattal 
támogatja. 

13. Szabó Kálmán bemutatja Moson vármegyének 
a katonai előfogatok rendezése tárgyában m. kir. honvé-
delmi miniszterhez intézett feliratát támogatás végett. 

A közgyűlés hasonszellemű felirattal támogatja Moson 
vármegyét. 

14. Vecsey Imre bemutatja Heves vármegye közönségé-
nek az alkotmány biztositékának és a vármegyék önkor-
mányzatának megerősítésére vonatkozó intézkedések tör-
vényhozásiig megállapítása tárgyában az országgyűléshez 
intézett feliratát. 

A közgyűlés a Heves vármegye feliratát pártolja. 
15. Vecsey Injre főjegyző bemutatja Pozsony sz. kir. 

városnak a jelenlegi aránytalan cukorárak leszállítása érde-
kében szükséges törvényhozási és kormányhatósági intéz-
kedések megtétele végett az országgyűléshez és a pénz-
ügyminiszterhez intézett feliratát. 

A közgyűlés Pozsony sz. kir. város átiratát egyszerűen 
tudomásul vette. 

16. Oláh Károly tanácsnok bemutatja Temes várme-
gyének a magyar nemzeti oktatásnak a népnevelés terén 
keresztül vitele tárgyában az országgyűléshez intézett 
feliratát. 

A közgzölés Temes vármegye feliratát hasonlószellemü 
felirattal támogatja. 

17. Vecsey Imre főjegyző bemutatja a törvényhatósági 
joggal felruházott városok polgármesteri értekezletének 
külön városi törvény alkotása és az állami közigazgatási 
költségeknek megtérítése iránt az országgyűléshez és a 
belügyminiszterhez intézett feliratát. 

A közgyűlés a feliratot támogatja. 

18. Oláh Károly tanácsnok bemutatja a helybeli r. 
kath. egyház megkeresését az iskolaépület fenntartási és 
egyházi segélyezés tárgyában kötött szerződés 8-ik pont-
jának módosítása iránt. 

A közgyűlés felhívja a debreceni róm. kath. egyházat, 
hogy az iskola és egyházi segélyezés tárgyában kötött szer-
ződéseket egyházi főhatósága által hagyassa jóvá, mert el-
lenkező esetben a segélyt kénytelen volna a költségvetés-
ből törölni. 

19. Oláh Károly tanácsnok előadja a városi tanács-
nak a helybeli izraelita és autonom orthodox izraelita hit-
községekkel az iskola és egyházi segélyezésekre vonatko-
zólag kötött szerződéseket jóváhagyás okából. 

A közgyűlés a szerződéseket jóváhagyta. 
20. Vecsey Imre főjegyző bemutatja a közigazgatási 

bizottságnak 1906. év II. feléről szóló jelentését. 
Tudomásul vétetett. 
21. Vecsey Imre főjegyző bemutatja az igazoló vá-

lasztmány jelentését az 1907. évi március 14-ikén, a hat-
van-utcai III. választókerületben tartott bizottsági tagvá-
lasztás eredményének jóváhagyásáról. 

Közgyűlés a jelentést tudomásul veszi. 
22. Vecsey Imre főjegyző beterjeszti a tanács jelen-

tését a szervezeti szabályrendelet módosítása tárgyában 
kívánt jelentésnek a folyó évi május havi rendes közgyűlés 
napirendjének kitűzésé iránt. 

A közgyűlés a jelentést tudomásul veszi és a szerve-
zeti szabályzat tárgyalását a május havi közgyűlésre kitűzi. 

23. Varga Károly tb. tanácsnok előadja a tanács elő-
terjesztését az üresedésben levő rendőrfogalmazói állás be-
töltésének elhatározása iránt. 

A közgyűlés felkéri főispán arat, hogy az eddig üre-
sedésben levő rendőrfogalmazói állásra hirdessen pályázatot 
oly formán, hogy ezen állás már a legközelebbi közgyűlé-
sen az általános tisztújításig betöltessék. 

24. Varga Károly tb. tanácsnok előadja a vízvezetéki 
szabályrendelet tervezetét. 

Márton Imre halasztási indítványát a közgyűlés el-
fogadta, a kérdést a napirendről leveszi és ennek tárgya-
lását április hó 26-án tartandó közgyűlésen tartja meg. 

25. Varga Károly tb. tanácsnok bemutatja a vízdíj -
szabályzat tervezetét. 

Az előbbi pont sorsára jutott. 
26. Varga Károly tb tanácsnok bemutatja a város 

csatornázási szabályrendeletének tervezetét. 
Napirendről levétetett. 
27. Varga Károly tb. tanácsnok bemutatja a város 

általános szabályozásának tervezetét. 
Napirendről levétetett. 
28- Oláh Károly bemutatta a városnak a tanyai 

iskolák ügyében a kulturminiszterrel kötött szerződést, 
melyet a közgyűlés tudomásul vett. 

29. Vecsey Imre főjegyző előadása után a közgyűlés 
kimondta, hogy a Könyök-utca 7—9. számú telkeket 1600— 
1600 koronáért eladja. 

30. Vecsey Imre főjegyző bemutatja özv. Berger 
Jenóné ajánlatát, melyben posta-kerti ingatlanát 120,000 
korona vételárban megvételre ajánlja. 

A közgyűlés az ingatlant 110,000 koronáért megvenni 

31. Vecsey Imre főjegyző bemutatja özv. Krámer 
Sámuelné ajánlatát, melyben Hatvan-utcai 6. sz. házát meg-
vételre ajanlja. 

A közgyűlés az ajánlatot nem fogadta el. 
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32. Vecsey Imre előadása után a közgyűlés elhatá-
rozta, hogy a III. sz. pallagi birtokon a Berger Dániel által 
épitett gazdasági épületeket 45,000 korona árért átveszi. 

33. Török Gábor erdőmester 50,000 korona hitelt 
kór favágatásra. A közgyűlés a hitelt megadja, egyben az 
I. o. botfa árát 2 koronával felemeli. 

34. Varga Károly tb tanácsnok a hatósági mészár-
szék ügyét ismerteti. A közgyűlés elfogadta a tanácsi ja-
vaslatot és az ügyet a májusi közgyűlésen fogja tárgyalni. 

35. Vecsey Imre az ondódi és ujosztáai földeken gya-
korolható vadászati jog bérbeadásából befolyó jövedelem-
nek hová való fordítását adja elő. A közgyűlés elhatározta, 
hogy ezentúl a bérjövedelem nem az utca gazdaságokat, 
hanem a várost illeti. 

36. Dr. Tóby Elek aljegyző bemutatja a XII. gyógy-
szertár felállítására vonatkozó kérvényeket. A közgyűlés 
többek hozzászólása után nagy többséggel kimondotta, hogy 
a XII. gyógyszertárnak a Miklós- és Arany János-utcák 
közt fekvő külsőségen való felállítását engedélyezendónek 

37. Szabó Kálmán tanácsnok előterjeszti a m. kir. 
honvédgyalogezred parancsnokságának kérelmét egy torna-
csarnok építésére. A közgyűlés a jelzett célra 110,000 drb 
téglát szavaz meg. 

38. Király Gyula tanácsnok előadása után a köz-
gyűlés az urkocsisok egyletének 500 koronát szavazott 
meg versenydijra. 

39. Vecsey Imre főjegyző ismerteti Békessy László 
és társainak kérvényét, melyben az általuk létesítendő 
faipar részvénytársaság céljaira területet kérnek. 

A közgyűlés az ispotálylapos mellett elterülő legelő 
4 holdnyi részletét 25 évre átenged a részvény társa-
ságnak. 

40. Bészler Károly előadása után a közgyűlés ki-
mondta, hogy Kohn Henrik kézizálog kölcsön intézete tar-
tozik leteni 10,000 korona óvadékot. 

41. Vecsey Imre főjegyző előadása után a közgyűlés 
a néhai Nagy János hagyományára vonatkozó alapítólevél 
tervezetekhez hozzájárult 

42. Vecsey Imre főjegyző beterjesztette a 2400 ko-
ronán alul fizetéses tisztviselők, valamint az összes városi 
alkalmazottak drágasági pótlók megadása iránt beadott 
kérvényeket. A közgyűlés a drágasági pótlékot az 1907. 
év II. felére megszavazta. 

43. Vecsey Imre főjegyző bemutatja Sípos György 
gyámpénzfáros kérelmét 3 havi szabadság megadása iránt. 
A közgyűlés a kért szabadságidőt megadta. 

44. Dr. Tóth Emil aljegyző ismerteti Medgyaszay 
Dezső dr. árvaszéki ülnök kérelmét előző szolgálatának 
nyugdijába való beszámítása iránt. A közgyűlés a kérelmet 
okainál fogva teljesítette. 

45. Dr. Tóth Emil aljegyző beterjesztett néhány nyug-
díjazási, özvegyi ós gyermeknevelési járulók iránt beadott 
kérvényt, melyeket a közgyűlés a nyugdijellenőrző bizott-
ság javaslata szerint kedvezően intézett el. 

46. Dr. Tóth Emil aljegyző bábaokleveleket mutatott 
be kihirdetés végett, melyeket a közgyűlés tudomásul vett. 

A tárgysorozat ekképpen letárgyaltatván, elnöklő 
főispán megköszöni az érdeklődést és annak kijelentése 
mellett, hogy a hitelesítő közgyűlést ápril hónap 13-án 
tűzi ki — a 

Szarvasmarha-forgalom. 
Irta. E r e k y Károly. 

A forgalom az állattenyésztés egyik legfontosabb eme-
lője. Példa is van rá. Pirkner János adatai szerint Tolna 
vármegyében oly nagy tömegben vásárolták össze a vidéki 
kereskedők a szarvasmarhát, hogy a vármegye gazdasági 
egyesülete forgalmi akadályokkal szándékozott már gátat 
vetni a kereskedelem elé. Szerencsére azonban az intézke-
dés nem történt meg. A gazdák rájöttek, hogy a kereske-
delmet nem korlátozni kell, hanem kielégíteni. Tenyész-
állatokat neveltek ós husz esztendő leforgása alatt eladtak 
sok ezer darab szarvasmarhát, miközben marha állományuk 
hatvanezerről közel százezerre emelkedett. 

Tolna vármegye esete azt mutatja, hogy a helyesen 
irányított forgalom növeli az állattenyésztést és hogy soha-
sem kell attól félni, ha elviszik a jószágot, csak a tenyész-
állat maradjon meg. Ezen az alapon tartom részemrőíszük-
ségesnek, hogy országos állatkereskedelmünket a modern 
viszonyoknak megfelelően szabályozzuk. Igaz ugyan, hogy 
állatkereskedelmünk önmagától is átfejlődik a mai viszo-
nyoknak megfelelő szervezetbe, de akkor a tenyésztés 
megszenvedi a rendszertelen átmenetet és az állatforgalom 
is a közvetítő kereskedelem hatalmába kerül, éppen ugy, 
mint a gabonakereskedelmünk már odajutott. 

A szarvasmarha tenyésztést illetőleg az állatforgalom-
nak az a két ága érdekel bennünket, melyek a külső orszá-
gok és vágóhidak számára szállítnak. A közbenső forgalmi 
ágak, az igás marha, a tejelő tehén és egyéb haszonállat 
belföldi vásárlása végeredményben csak közvetve hat az 
állattenyésztésre, mert az állat csak gazdát cserél. Az 
állattenyésztés igazi, végső fogyasztópiaca a külföld, meg a 
a vágóhíd. Nálunk az évenként levágott szarvasmarha egy-
milliókétszázezer darab, kiviteli többlefünk pedig körül-
belül háromszázezer darab. Mivel ennek a szarvasmarha-
fogyasztó-piacnak tervszerű megnövelése nem áll hatal-
munkban, arra kell törekednünk, hogy a kereskedelem 
hozzá vezető szövevényes útjait megegyszeritsfik és állat -
értókesitó szövetkezetek révén a gazda részére hozzáférhe-
tőbbé tegyük. Franciaországban, Dániában és Németország-
ban egész sereg állatórtókesitó szövetkezet működik már a 
gazdák és mészárosok teljes megelégedésére. Németországi 
tanulmányutamról hoztam is magammal leírásokat ezeknek 
a szövetkezeteknek szervezeti és üzemi berendezéséről, meg 
az árszámitásaikról. 

Magyarországon is létesíthetünk hasonló szövetkeze-
teket. Igaz ugyan, hogy a gazdát a mai árak mellett (mikor 
nagyátlagban két korona a tenyészbika, egy korona a friss 
fejőstehén meg az üsző ós nyolcvan fillér a vágómarha élő-
súly kilója), nem igen érdeklik a közvetítő kereskedelem 
bevételei. Gondoljunk azonban a jövőre is. Sertéstenyész-
tésünk is katasztrófaszerűen ment tönkre tizenöt esztendő-
vel ezelőtt, mert nem gondoskodtunk a jövőjéről. Európá-
ban legjelesebb volt a magyar sertés. De a tenyésztés fény-
korában senki sem törődött a kereskedelmi meg a köz-
gazdasági szervezkedéssel és a tizenöt év előtti szerencsét-
lenséget sertóstenyésztésünk még ma sem heverte ki. Az 
állattenyésztést meg az állatforgalmi politikát egységesen 
kell szabályoznunk. Különben megeshetik velünk, hogy 
szarvasmarhatenyésztésünk elveszti függetlenségét s telje-
sen a közvetítő kereskedelem ármegszabó hatalmába kerül. 

Állatforgalmi politikánk eddigelé az elképzelhető leg-
szerencsétlenebb volt. A mai állatvásárrendszer egyenesen 
tarthatatlan. Évenként ötezerötszáz állatvásáron öt és fél-
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millió szarvasmarha hajtatik fel és eladásra csak két millió 
darab kerül. Ez a kétharmadában meddő vásározás köz-
gazdasági veszedelem. A vásár a paraszt gazdának meg-
rontója és átka. Már a keletkezése is magán hordja a bűn 
jellegét. Rendszerint kortesjutalmul kapták a községek. A 
képviselőnek sem került semmibe, a kereskedelmi kor-
mánynak sem volt vele kiadása, tehát osztogatták derüre-
borura. Igy aztán az állatvásár túltengése miatt még cél-
jának sem képes többé megfelelni. 

A régi, nagy országos vásárra felhajtottak néhány ezer 
darab marhát. Nagy távolságról és külső országokból jöttek 
el rá a vevők. Haszna volt belőle a közigazgatási ható-
ságnak, az egyes gazdáknak, és az országos állattenyész-
tésnek is. Ezzel szemben a mai úgynevezett országos állat-
vásárra felhajtanak néhány száz darab marhát, s a gazdák 
közti csere kereskedelmet leszámitva, az állatvásáron ugyan-
azok a kereskedők vannak jelen, akik az istállóban is meg-
találnák a gazda eladó szarvasmarháját. Ily módon az apró 
országos várok nem felelnek meg régi hivatásuknak, sót 
tultengésük miatt közgazdaságilag egyenesen károsnak 
mondhatók. A vásárügy ma akkor fejlődnék helyesen, ha a 
vásárok számát redukálnák. Teljesen eltörölni még nem 
lehetne az állatok időszerű föl hajtását, mert a parasztgazda 
itt vásárol legkényelmesebben, de a táviró, telefon, posta 
és vasút mai korszakában az állatvásár már csak olyan 
kiállitásszerü összejövetel, amelyik napról-napra vészit 
fontosságából és nincs messze az idő, mikor éppen ugy meg 
fog szűnni, mint a papir, bőr, fa és egyéb áruk vásárszerü 
árusítása is megszűnt. 

A szarvasmarha kereskedelem legideálisabb szervezete 
az lenne, ha az ipari kereskedelem mintájára fejlődhetnék 
ki. Sok elmélet helyett egy példát mondok. A kis lakatos 
műhelyből ugy lett mezőgazdasági gépgyár, hogy mindig 
uj ós uj konzuments keresett magának s műhelyét a szük-
ségletnek megfelelően folytonosan növelte. Gyarapodásának 
tehát az volt a lényege, hogy műhelyét saját kereskedelmi 
tevékenységével növelte gyárrá. Az állattenyésztő gazda is 
haladhat hasonló uton, ha elegendő takarmány termő fold 
áll rendelkezésére, hogy tenyészetét megnövelhesse. És 
valóban vannak is Magyarországon nagy uradalmak, 
amelyek még néhány esztendeje egész kicsinyben tenyész-
tettek ós ma évenként ezerszámra produkálnak borjut és 
még hozzá tenyésztésük állandóan növekszik is. 

Az állattenyésztő kis gazda nincsen ilyen kedvező 
helyzetben. Ha keres is magának uj fogyasztót, mint 
marhakereskedó, állattenyésztését nem növelheti meg oly 
módon, mint az iparos a műhelyét, vagy a nagybirtokos 
az istállóit meg a takarmányprodukciójat, hanem fölcsap 
marhakereskedőnek. A kevésbé élelmes kis gazdáktól meg-
vásárolja a marhát s aztán nyereségre eladja. Az állat-
kereskedelemnek a közvetítővel dolgozó ága Magyarorszá-
gon óriási mértékben terjed ós ha az állattenyésztő gazdák 
szövetkezetei vagy kereskedelmi részvénytársaságai nem 
lépnek még idejében közbe, akkor szarvasmarhaforgal-
munk éppen ugy a közvetítő kereskedelem hatalmába 
kerül, mint búzakereskedelmünk és a hústermelésben is 
beáll az az anomália, hogy a mészáros, meg a városi lakos-
ság drágán kapja a hust, a gazdának meg semmi haszna 
sem lesz belőle. 

Ezen a direkt káron kivül van a közvetítő kereske-
delem elhatalmasodásának még közgazdasági és társadalmi 
rossz oldala is. Az állatforgalmi közvetítő kereskedelem 
olyan méreteket ölthet, tekintettel a benne forgó milliár-
dokra, hogy a magyar termőföld teljesen a közvetítő 

kereskedelem hatalmába kerülhet és a régi, nemzetfen-
tartó földbirtokososztály végleg elbukik. A bányák tör-
ténelmére és sorsára hivatkozom. A bányák száz évvé 
ezelőtt kizárólag az államoké és földesuraké voltak. Ma a 
közvetítő kereskedelem tulajdonában vannak. Az átvedlés 
utja a következő volt: A bányák urai nem foglalkoztak a 
szén, a vas és az érc elárusitásával. Az eladást a kereske-
dőkre bízták. És ebben rejlett a vesztük. Mikor a társa-
dalom szén, vas és egyéb bányatermékszükséglete a forgalmi 
gazdaság révén folyton emelkedett, a kereskedők nem 
bírtak a bányáktól kellő mennyiségű árucikket kapni s 
mivel látták azt is, hogy a bányák termelőképességét 
észszerű géppel, modern szerszámmal és helyes befektetés-
sel meg lehet növelni, pénzüket fölajánlották a bányák 
urainak s részvényesek, majd pedig idővel a bányák kizá-
rólagos urai lettek. A bányatermékek közvetítő kereskedői 
megvásárolták a bányákat azon a pénzen, amit éppen a 
bányaterméket közvetítő elárusitásából nyertek. 

Hasonló folyamat fog végbemenni a földbirtokososz-
tály és közvetítő kereskedők közt is, amint az állat- és 
állati termékkereskedelem teljesen az utóbbiak hatalmába 
kerül. Jelenleg a közvetítő kereskedelem főképpen még 
csak arra szorítkozik, hogy a föld- és az istállótermékeit 
elszállítsa. Amint azonban szervezkedik és elég erősnek 
érzi magát ahoz, hogy a termelést fokozhassa is, akkor fel 
fogja ajánlani a gazdának a pénzét, hogy együttesen épít-
senek modern istállókat, részvényes társa lesz a gazdának 
8 rövid idő alatt tulajdonába megy át az egész magyar 
termőföld. Akkor aztán ugyanaz az elfogult kereskedelmi 
sajtó, amelyik ma a parcellázás és a parasztbirtok híve, 
hirdetni fogja, hogy a modern mezőgazdasági termelés tiz-
huszezer holdas uradalmakban ott lehetséges csak, ahol 
gép és szakértelem dolgozik. 

A jog- és pénzügyi bizottság ülése. 
A jog- és pénzügyi bizottság folyó hónap 8-ikán láto-

gatott ülést tartott a városház kistermében Vecsey Imre 
főjegyző elnöklésével. Az ülésen a következő tárgyak kerül-
tek vitatás alá: 

1. Budapest fő- ós székváros — mint már azt lapunk-
ban terjedelmesen hoztuk — az adórendszer reformjának 
ügjében felirattal fordul a képviselőházhoz, ezen feliratot 
pártolás végett megküldte városunknak. A jog- és pénzügyi 
bizottság Budapest féliratát hasonló szellemű felirattal 
pártolja. 

2. A helyben állomásozó 3-ik honvéd gyalogezred 
parancsnoksága tornacsarnokot akar építeni házilag. Ezen 
célra építési agyagot, téglát ós cserepet kér a várostól. A 
főszámvevő nem javasolja a kérelem teljesítését. A bizottság 
az ügyet szintén elutasító javaslaslattal terjeszti a köz-
gyűlés elé. 

3. A nagy kölcsönből félmillió koronát kell felvenni 
különböző munkák teljesítésére; a bizottság a felvételt 
pártolólag terjeszti a közgyűlés elé. 

4. A belügyminisztérium leküldötte a város 1903. és 
1904. évi zárószámadásának jóváhagyását néhány meg-
jegyzés kíséretében. Az 1904. évi zárószámadásra vonat-
kozó leiratra vonatkozólag a bizottság azon javaslatot teszi 
a közgyűlésnek, hogy írjon fel a belügyminiszterhez, hogy 
a város vagyonleltárának összeállításakor felvett és a köz-
gyűlés által elfogadott 250,000 koronának a tartalékba 
helyezését hagyja jóvá. 
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5. Veres Gyula debreceni Csokonai utca 5. sz. ház-
tulajdonos házastelkét 10,500 korona árban hajlandó a 
városnak eladni. A jog- és pénzügyi bizottság az ajánlatot 
kiadta az ev. ref. egyháznak, hogy nyilatkozzék van-e szük-
sége ezen telekre, mely az ev. ref. iskola szomszédságában 

6. A város elhatározta, hogy a Piac-utcai Szikszay-
féle házat megveszi. A belügyminiszter az adásvétel ügyét 
jóváhagyta, ámde kérdi a várost, hogy mily alapból szerzi 
meg az ingatlant. A jog- és pénzügyi bizottság az ügyet 
azon javaslattal terjeszti a közgyűlés elé, hogy az ingatlant 
a községi adót pótló alapból szerezze meg. 

7. Békessy László és társai beadványt intéztek a 
városhoz, adná át az ispotálylapos pusztarészét az alakuló 
faipari részvénytársaság részére ötven évre. Hosszas és 
beható eszmecsere után a jog- és pénzügyi bizottság ki-
mondta, hogy mivel a városnak már a közel jövőben szük-
sége lehet ezen telekre, az átengedést nem javasolja. 

Lapunk múltkori számában irtunk a vállalatok létesí-
tésének szükségességéről és kívánatosnak jeleztük, hogy 
a város a legmesszebbmenő erkölcsi és anyagi támoga-
tásban részesitse mindazokat, akik nagyobb vállalatoknak, 
iparágaknak és gyáraknak alapításán fáradoznak. Ennek 
dacára nézeteink az, hogy ezt a telket a város a jelzett 
célra nem adhatja, mert arra a közel jövőben valóban szük-
sége lehet. A városi tanács azonban, mely nagy gondal 
akarja az ipari vállalatokat támogatni, bizonyára módot 
fog találni a kérelemnek más helyen való teljesítésére. 

Debrecen város régi bünkrőnikája. 
(Folytatás). 

1634. Dóró Ferenc bordélykodással üzérkedvén, ló-
farkon meghurcoltatott, aztán felakasztatott. 

1635. Mahódiné a superintendenst mocskos nyelvével 
gyalázta és az diákokhoz az eskolába feljárt, amikor özve-
gyen maradt és vendégségekben dorbézolt, miért is a hóhér 
által megverettetett. 

1636. Nyeregjártó Mihály ördögteremtettével károm-
kodott, miért is méltó a halálra. Kitörültetik az élők közül 
oly formán, hogy kővel agyonveretik. 

1636. Bucsai Jánoané ördögi mesterséget űzött, éget-
tessék meg bűntársának Fodor Andrásnak jelenlétében, ez 
pedig azután akasztassák fel. 

1637. Debreczeni Mihály sodomiába esvén, megéget-

1638. Donga Szabó Pálról bebizonyosodott, hogy Nagy 
Jánost megölte, mert beleütötte kését; item, hogy az édes 
anyját is rutul szidalmazta és meg is sebesítette, vonat-
tassék ki a nyelve, metszessék el jobb keze, azután pedig 
vétessék feje 

1638 Akik szánkázásban maguk kedvét akarván töl-
teni, deprehendáltatnak, mindazokkal egyetemben, akik a 
szánon lesznek. Vitessenek a kétajtaju fogházban ós tartas-
sanak ott 15 napig, míg egy vasárnapon a templom előtt 
kalodában legyenek. 

1643. Kaszás Balázsné, Szabó Jánosné és Tormásnó 
mérgezéssel vádoltatnak. Kaszásnő azonban megesküdött 
társai nevében is az élő Istenre, hogy ártatlanok. Szabadon 
bocsáttattak. 

1643. Vékány Mihálynónál hamis pénzt találtak. Ki-
űzetett a városból. 

1649. Bácsmegyei Jakabnó nyilvános házat tartott. 
Példaadás okáért feje nyomban leüttetett. 

1651. Tarnai István püspök feleségének sirját néhány 
gonosz ember kiásta és megcsonkította, a koporsót ki-
rabolta. A bűnösök keményen meglakoltak. Kezüket a hó-
hér levágta, majd testüket kerékre vetette, végül felakasz-

1666. Farkas Jánosnak a teremtő Isten neve káromlá-
sát nem szenvedhette a magisztrátus és miután elégséges 
tanú világosságra hozta káromlását, de meg tavalyi ember-
ölése és orozsága is nyilvánvaló lett, ideo elsőben a hóhér 
kezeibe adattassák, tüzes fogóval meg is fogdostatott, an-
nakutánna, amely nyelvével leendő Istenét káromolta, ki-
metszetett, két keze is, kivel a gyilkosságot patrálta elvá-
gattassék és az akasztófára szegesztessék, végül kerékre 
vettetett és kővel agyonveretett. 

1666. Bakó Mihály a városházát invadálván, a kis ta-
nácsház padlását felfúrván leereszkedett, három almáriu-
mokat vasszegekke felnyitott, a város pénzét eltolvajlotta. 
Adassék hóhérkézbe, tüzesfogóval fogdostassák meg, an-
nakutánna törettessék meg a keréken. Et ita factum est. 

1667. Kovács Simonná boszorkánynak mondatik, 
mert éjszaka macska képében járt. A magisztrátus a vád-
lottat felmentette. 

1668. Veresmarti Máté egy belga vitéz hátrahagyott 
özvegyével közös házat tartott. A magisztrátus utasította 
őket, hogy azonnal keljenek egybe és kövessenek eklózsiát. 

1669. Vajda Mihály és Király Jánosra rá bizonyoso-
dott, hogy a város erdőit tékozolták és a maguk hasznára 
fordították. Exemplumot kell statuálni. Azért tehát vétes-
sék el minden jószáguk, minthogy hamis hitben találtattak 
megszalmakoszoruztatnak, nyakukba kötél vettetik, majd 
keményen megveretvén, a városból kiűzettek hóhér által. 

1669. Csanádi István nyelve vallásával mondja, hogy 
hamis dolgokat cselekedett a város kárára. Tisztétói meg-
fosztatván eklózsiát követ. 

1673. Kos Márton a magiszrátust diffamálta, jó híré-
ben, nevében gyalázta, ezért hóhérkézbe adattatik, nyelvére 
pedig fogó vettessék, azután eklózsiát kövessen s ha nem 
emendálja magát, nyelve vonattassók ki. 

(Folyt, köv.) 

Körrendelet. 
Valamennyi törvényhatóság első tisztviselőjének. 

A hazai vonatoknál alkalmazott munkások körében 
már hosszabb idő óta észlelhető a vasúti munkások orszá-
gos szövetségének féktelen izgatásai következtében a leg-
utóbbi időkben sajnos oly fordulatot vettek, hogy minden 
pillanatban várható, hogy a munkások passziv reziszten-
ciába lépnek, esetleg a munkát teljesen megtagadják. Mi-
után előrelátható, hogy a passziv rezisztencia esetén is az 
azonnal elbocsájtandó munkások, de főképpen teljes munka 
megtagadása esetén a szrtájkoló munkások igyekezni fog-
nak a dolgozni hajlandó munkásokat a munka abbahagyá-
sára rábirni ás e céljuk elérése érdekében ez utóbbiakat 
terrorizálni fogják, sőt nagyobb mérvű erőszakosságok és 
rendzavarások is be fognak következni, a forgalom aka-
dálytalan lebonyolítása érdekében pedig a munkát foly-
tatni kívánó munkások minden támadástól feltótlenül meg-
óvandók. Felhívom Cimed, hogy ezt a mozgalmat állandó 
és legélesebb figyelemmel kísérve, preventive is minden le-
hetőt annak esetleges megakadályozása iránt haladékta-
lanul tegyen meg, egyidejűleg saját hatáskörében intézked-
jék, hogy közegei a dolgozni akaró munkásokat feltótlenül 
védjék meg és általában a vasúti főnökségeket ilyen mun-
kászavargások esetében a legerélyesebben támogassák. A 
mozgalom minden egyes jelentősebb mozzanatáról kime-
rítő, esetleg távirati jelentést várok. 

Budapesten, 1907. évi március 30. 
A n d r á s s y s. k. 
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Hírek. 
— Személyi hír. Kovács József polgármester és Magosa 

György dr. főügyész a héten fontos függőben levő, részben 
megvalósítandó ügyek elintézése és megbeszélése végett 
Budapesten időztek. Mibálik József dr. kir. tanácsos, a 
muzeumok és könyvtárak országos főfelügyelőségének elő-
adója a héten megtekintette a városi muzeumot és szem-
léje után arról elismerően nyilatkozott. 

— Debreceni iparosok Szterényi ál lamtitkárnál. 
A debreceni ipartestület nevében küldöttség járt a héten 
Szterényi József államtitkárnál Tóth Kálmán vezetésével, 
amely a debreceni kamarai választások ellen beadott föleb-
bezéseknek igazságos elbírálását kérte az államtitkártól. 
Szterényi József államtitkár válaszában megnyugtatta a 
küldöttséget, hogy a fölebbezések elbírálásánál a tiszta 
igazság fog érvényesülni és a választók akaratának meg-
nyilvánulását, ha szabálytalanságok nem történtek, a keres-
kedelmi kormány természetszerűen jóvá fogja hagyni 

— Utcáink vasárnapi tükre. Több 
alkalommal irtunk már azokról a botrányos dol-
gokról, amelyeknek tanúi vagyunk mindannyian 
a mi legforgalmasabb utcánkon: a Piac-utcán, 
különösen vasárnapokon. Elképzelhetetlenül gya-
lázatos-dolgok folynak le az aszfalton. Károm-
kodás, piszkos, obszcén beszédek, trágár megjegy-
zések röpködnek szerteszét, tülekedés, taszigálás 
jobbról-balról ugy. hogy jobb izlésü és tisztes 
érzelmű publikumunk jóformán ki sem megy a 
főutcára ünnep- és vasárnapokon. Ez az állapot 
valóságos szégyenfoltja városunknak, amely fol-
tot el kell tüntetni mielőbb. Első sorban is helyes 
volna, ha a városi tanács megkeresné az állomás 
parancsnokságot, hogy a katonaság sétálását a 
a piac-utcai városház oldalán ünnepeken és vasár-
napokon tiltsa be. Igy van ez nem egy nagyobb 
városban, mért ne lehetne az illemmel nem törődő 
elemeket nálunk is a másik oldalra terelni. Ezzel 
együtt a vihogó, nyiharásző fehérnép is átvonulna 
a regiment után a másik oldalra. Az éktelenül 
káromkodőkat és az utcán rendetlenkedő cibileket 
pedig fülelje le a rendőrség és tegye őket hétfő 
virradatig hűvösre és akkor mindjárt megtisztul 
a járó a sok erkölcsi szeméttől. 

A nagyerdei nyaraló bérlői. A városi tanács 
tudvalevőleg az idén zárt ajánlati versenytárgyalást hirde-
tett a nagyerdei nyári lakások bérletére. A nyaralókra be-
érkezett ajánlatokat a tanács f. hónap 8-án tartott ülésében 
tárgyalta és a nyaralókat a következő ajánlattevőknek adta 
bérbe: Özv. Erber Vilmosnének 920 kor. Szántó Győzőnek 
500 kor. Kernhoffer Józsefnek 450 kor. Aberle Raymund-
nak 350 kor. Oeutsch Ignácnak 400 kor. Kemény Mórnak 
620 kor Tóth Imrének 610 kor. Békés Lajosnak 455 kor. 
Horváth Jenőnek 450 kor. Koncz Ákosnak 220 kor. Szántó 
Sámuelnek 250 koronáért. Nem érkezett ajánlat az l-ső 
számú villa emeleti és a 3 ik villa emeletei részének a 
nagyerdőre néző oldal lakására. 

— A konyhakert i növények betegsége. A magyar-
óvári növényélettani és kórtan) állomás adjunktusa, Hegyi 
Dezső régen érzett hiányon segített a konyhakerti növények 
betegségeiről való munkájával. A földmivelésügyi miniszter 
rendeletére az állomás ezt az ügyes és szakavatott munkát 
a gazdáknak, ha ezért odafordulnak, megküldi. 

— Kérelem. Jékey István dr. h. szolgabíró Károlyi— 
Erdőd Szatmár megye, felkéri mindazokat, akik az 1896—7. 
tanévben a debreceni m. kir. gazdasági tanintézetet végez-
tek, hogy tartózkodási helyűket vele május hónap 1-éig 
tudassák és Pünköst vasárnapján este 9 órakor az Arany-
Bika szálló éttermében szíveskedjenek megjelenni. 

— A r a d öröme. A szépen haladó és fejlődő Aradon 
nagy örömöt keltett Apponyi Albert gróf kultuszminiszter 
leirata, melyben értesiti, hogy a felsőbb leányiskolát az 
internátussal együtt még ez év őszén felállítja. Az öröm 
annál nagyobb, mert a miniszter az iskola felszerelésének 
terhét nem kívánja a várostól, valamint a fentartási költ-
ségek címen előirt évi 1500 koronát elengedte, illetve 
tárcája terhére vette át. 

•— T e m e s v á r sz. kir. város közigazgatása az i g o 6 
évben. V a s k o s és t a r t a l m a s m u n k á t kapot t ezen 
címen l a p u n k s z e r k e s z t ő s é g e . T e m e s v á r sz. kir. 
v á r o s ezen k ö t e t b e n j e l e n t é s t ad a k ö z i g a z g a t á s 
e lmúl t évérő l a XII. s z a k a s z alatt. A m u n k a igen 
é r d e k e s és tanul ságos adatot ta r ta lmaz és a j e len-
tés f é n y e s t a n ú s á g a annak, h o g y az e g v célt szol-
gáló a k a r a t m e n n y i ü d v ö s dolgot létesíthet. Nem 
é r d e k t e l e n felemlíteni, h o g y 1906-ban a v á r o s házi 
p é n z t á r á n á l j ó t é k o n y c é l u a d o m á n y o k c imén 22,321 
k o r o n a 30 fi l lér j ö t t be . (Ugyan m e n n y i jött ezen 
a c ímen a mi h á z i p é n z t á r u n k b a ? Szerk.) A m u n k á s -
l a k á s o k építése i ránt n a g y é r d e k l ő d é s m u t a t k o z i k . 
A k ö z g y ű l é s által m e g a l a k í t o t t m u n k á s j ó l é t i bizott-
s á g által meg indí to t t m o z g a l o m k ö v e t k e z t é b e n 
300 f ö l d m u n k á s szál l í t ja filléreit, a vasút i m ű h e l y 
m u n k á s a i 100 m u n k á s h á z é p í t é s é r e k é r t e k t e l k e t ; 
a T u r u l c i p ő g y á r p e d i g 400—500 m u n k á s l a k á s t 
s z á n d é k o z i k le les i teni a g y á r m u n k á s a i ré szére . 
A k ö t e t b ő l a v á r o s egész életét mint tiszta t ü k ö r -
ben l á t h a t j u k . 

— Szövőgyár Hajdúböszörményben. A Hajdúbö-
szörményi Első Szövőgyár részvényesei vasárnap délelőtt a 
városháza dísztermében alakuló gyűlést tartottak. A gyű-
lésen Friedrich Lajos nagykereskedő elnökölt. A gyárra 
1500 drb. 200 koronás részvényt jegyeztek és a város in-
gyen-telekkel és 3000 koronával járul hozzá, úgyszintén 
az állam is segítségben részesíti a gyárat. Az alapszabályo- ' 
kat most készítik. Azután megválasztották az igazgatósá-
got és a felügyelő-bizottság tagjait. A gyárépítést a vasúti 
állomás mellett azonnal megkezdik ós már juliusban üzem-
ben lesz a gyár. 

— Cyankali-gyár Fiúméban Fiúméból jelentik, 
hogy e hó folyamán fogják megtartani az ottani cyankali-
gyár részvénytársaság alakuló közgyűlését. A gyárat egy 
olasz konzorcium építteti, amely egyúttal a megfelelő ké-
szítési eljárásra vonatkozó szabadalomnak a tulajdonosa. A 
vállalat, amelynek alaptőkéje három millió korona lesz, a 
Fiumei Kereskedelmi Bank közbenjárása mellett alakult. 
Ez utóbbi fogja a gyártelep összes készítményeinek eladá-
sát közvetíteni. 

— Ál la tk iha j tás a Hortobágyra Miután a Horto-
bágy már zöldülni kezd, a tanács e heti ülésén elhatá-
rozta, hogy a lovak és sertések kihajlását e hó 14-ére, a 
szarvasmarhák kihajtását pedig 17-ére engedélyezi. 

— T h a l y Kálmán dr. képviselő jubi leuma. Thaly 
Kálmán dr. városunk I kerületének országgyűlési képvi- , 
selője huszonöt éve képviseli városunkat. Debrecen sz. kir. 
város közönsége elhatározta, hogy a tudós képviselő jubi-
leumát május hcfban megüli és arra Thaly Kálmán drt 
meghívja. A jubiláns képviselő értesítette Kovács József 
polgármestert, hogy május tizedikére városunkba érkezik. 
A város közönsége bizonyára impozáns módon fogja a 
tudós képviselő iránt érzett tiszteletét és szeretetét kife-

— A világítási bizottság ülése. A világítási bizott-
ság f hónap 9-ikén ülést tartott Korner Adolf tanácsnok 
elnöklésével. A bizottság több, a villamos telep építésére 
vonatkozó dolgot beszólt meg, elhatározta, hogy az utcai 
gázvezetéket megvizsgáltatja avégből, hogy nem történt e 
a tél folyamán valami csőrepedés. Végül az utcai hálózatát 
bővíti azon a helyeken, ahol még eddig nincs a gáz bevezetve. 

— A Kossuth-szobor bizottság ülése A Kossuth-
szobor bizottság ma délelőtt ülést tartott, melyen jelen 
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voltak a város részéről Kovács József polgármester, Oláh 
Károly kultur tanácsnok, a szoborbizottság részéről 
Komlóssy Arthur, dr. Bakonyi Samu és Tóth Béla, a bizott-
ság pénztárosa. 

— A nyugdi jel lenőrző bizottság f. hónap 9-ikén 
ülést tartott Vecsey Imre főjegyző elnökletével. A bizott-
ság három rendőr nyugdíjaztatását javasolja a közgyű-
lésnek. 

— A j a n l a t sáskairtásra. A magyar királyi föld-
mivelésügyi miniszter értesítette a városi tanácsot, hogy 
Spuller János debreceni lakos közvetlenül hozzá benyújtott 
beadványában a sáskának petróleummal való leöntése és 
felégetéme utján való irtására javaslatot tett. A miniszter 
azonban azt mondja, hogy a petróleummal meglocsolt gyep 
nem igen gyújtható meg, mert mégis legalább egy-két 
percig várni kell, inig a locsolás megtörtent és az illető 
locsoló, legyen az napszámos vagy fogat, oldalt állott. E kis 
idő elég, hogy a petróleum nagy része a talajba szívódjék 
be, holott az, ami a fűhöz, sáskához tapadt, olyan kevés, 
hogy alig égne. Ha pedig sok petróleummal locsol az illető, 
az ugyan csak alaposan tönkre tenné a legelőt nemcsak a 
folyó évre, amikor a jószágnak nem volna miből legelnie, 
hanem hosszú évekre is, amikor az ilyen petroleumos 
helyeken a sekély gyökerű növényzet nem igen hajtana ki. 

— Vendéglő a Nagyerdőben. Horváth János ós 
Bartha Mihály debreceni lakosok még az elmúlt évben arra 
kérték a városi tanácsot, hogy bocsásson egy holdnyi terü-
letet rendelkezésükre a Nagyerdő hátulsó területéből azon 
okból, hogy ott egy vendéglót építhessenek. A városi 
tanács, mielőtt érdemileg határozott volna a kérelem dol-
gában, felhívta vállalkozókat, hogy mutassák be a terve-
zendő épület rajzát és költségvetését, végül jelöljék meg 
határozottan a helyet, melyen épiteni akarnak. Vállalkozók 
most bemutatták a tervet ós költségvetést, az épület 
helyének megválasztását a tanácsra bízzák. A 2400 • öles 
területet 50 évi tartamra kérik dijmentesen azzal a köte-
lezettséggel, hogy azt jó karban 50 év múlva az összes 
épületekkel ingyen bocsátják a város rendelkezésére. A 
Tanács csak némely függő kérdés elintézése után fog ezen 
ügyben határozni. 

— A M a g y a r Védőegyesület közgyűlése. A Ma-
g y a r V é d ő e g y e s ü l e t f. h ó n a p 14-ikén, azaz v a s á r -
nap déle lőt t 11 ó r a k o r t a r t j a m e g első r e n d e s köz-
g y ű l é s é t a v á r m e g y e h á z n a g y t e r m é b e n . A k ö z g y ű -
lés re az e g y l e t nem b o c s á t ki külön m e g h í v ó k a t , 
sz ívesen lát mindenki t , ak i é r d e k l ő d i k a m a g y a r 
ipar iránt. Az e lnöki évi j e l e n t é s t a tagok m á r 
m e g k a p t á k . 

— Siketnémák kirándulása. A debreceni siket-
néma intézet növendékei már javarészben bejárták a szom-
széd vármegyék nagyobb városait és községeit, bemutatván 
ott haladásukat és a tanítás módszerét. Az elmúlt vasárnap 
Hajdusámsonba rándultak ki Oláh Károly kulturtanácsos 
ós Gácsór József igazgató tanár vezetésével. A növendékek 
előadására igen sokan gyűltek össze, csodálattal hallgatták 
a gyermekek feleleteit. A jó lelkű hallgatóság 86 koronát 
gyűjtött az iskola részére; mig Ethey János főjegyző ma-
gyaros vendégszeretettel látta házánál a kiránduló tár-
saságot. 

— A z ipartestületből. Zelinger Ede ipartestületi elnök 
lemondott állásáról. Az elnökválasztási mozgalom már is 
megindult. Ki fogja azonban a nagyfontosságú állást betöl-
teni ? még nem tudjuk. 

— A fegyvergyakor la tok alól va ló felmentés. A 
közös hadseregbeli és honvéd tartalékosoknak és póttarta-
lékosoknak a fegyvergyakorlat alól való felmentése, illetőleg 
annak valamely későbbi időre való elhalasztása iránt 
benyújtott kérvényeknél a honvédelmi miniszter azt tapasz-

talta, hogy — noha a kérvények az illetékes közigazgatási 
hatóság véleményező, vagy igazoló záradékával el voltak 
látva, — a kórvényekben felsorolt megokolás a valóság-
nak nem felelt meg teljesen. Ennélfogva a honvédelmi 
miniszter most küldött leiratában szigorúan meghagyja az 
illetékes közigazgatási hatóságoknak, hogy a fegyver-
gyakorlat alól történő felmentésnél, vagy későbbi időre kórt 
elhalasztásoknál a megokolásra felhozott körülményeket 
hivatalos vizsgálat utjáu, mindenkor előzetesen határozzák 
meg és a szabályszerű igazolással csakis akkor lássák el, 
ha a felmentés, vagy elhalasztás helyes okairól kétségtelen 
meggyőződést szereztek. 

— Tisztviselőházak. Az Országos Tisztviselő Szövet-
ség most tervezi a harmadik tisztviselői csoportházat Buda-
pesten a Fehérvári uton. Egy három szobából ós mellék-
helyiségekből álló lakás 2000 kor., négy szobás lakás 
2800 kor. befektetést kiván. Az évi amortizáció pedig 
600—1000 kor. Miért ne lehetne nálunk is ilyen olcsó és 
egészséges telepeket létesíteni ? 

— Makó u j rendőrkapitánya. Návay Tamás főispán 
Horváth Aladár dr. helyettes kapitányt Makó város főkapi-
tányává nevezte ki. 

— Pályázati hirdetmény. A gödöllői állami méhé-
szeti gazdaságban az 1907. óv folyamán 6. időszaki tan-
folyam fog tartatni a következő beosztás mellett: május 
hó 1—21-ig földmives kisgazdák; junius 1—15-ig erdő-
őrök; junlus 18—28-ig lelkészek; j u l i u s l — 2 1 . és julius 
24-től augusztus 15 ig néptanítók; végre augusztus 13-tól 
31-ig nők számára. Céljuk ezen tanfolyamoknak, hogy az 
azokon résztvevők a méhtenyésztés elméleti és gyakorlati 
ismereteit elsajátítsák, valamint, hogy a méhkaptáraknak 
és méhészeti segédeszközöknek házilag való elkészítését is 
megtanulják. Mindegyik tanfolyam hallgatói annak tartama 
alatt teljes ellátásban díjtalanul részesülnek és ezenkívül azok 
részére, kik pályázati kérvényükben szorult anyagi hely-
zetüket igazolják, a m. kir. államvasutaknak a távolsági 
forgalom 7—16 vonatszakasza között levő valamelyik ál-
lomásáról jönnek, a személy és vegyes vonatok III. kocsi 
osztályában érvényes féláru menetjegyváltásra jogosító 
igazolvány küldetik, melynek ára a visszautazás költségei-
vel együtt a tanfolyamról való elutazásokra fog megté-
ríttetni. Minden egyes tanfolyamra 20—20 hallgató vé-
tetik fel. A pályázni szándékozók felhivatnak, hogy ezen 
koronás bélyegjeggyel ellátott folyamodványukat, melyben 
a foglalkozásuknak megfelelő tanfolyamra való felvételüket 
kérelmezik, a m. kir. löldmivelósügyi miniszterhez címezve, 
felettes hatóságuk utján, a földmivesek és más foglalkozá-
súak pedig községük elöljáróságának ajánlásával ellátva az 
illető tanfolyam kezdete előtt legalább egy hónappal nyújt-
sák be. Budapest, 1907 március 27. M. kir. földmivelés-
ügyi miniszter. 

— K e s k e n y v á g á n y u vasutak. Kossuth Ferenc ke-
reskedelemügyi miniszter rendeletet bocsátott ki a kes-
kenyvágányu vasutak építése tárgyában. A rendeletnek az 
a célja, hogy megszüntesse azokat az anomáliákat, amelyek 
jelenleg a keskeny vágányu vasutak építése körül tapasztal-
hatók, amiért legalább tizenötféle nyomtávolu vasutat épí-
tenek, ami nagyon megnehezíti a mozdonyok beszerzését. 
A gyárak nem teljesíthetnek annyiféle megrendelést, ameny-
nyi a különböző nyomtávolságú keskeny vasutak intéznek 
hozzájuk s miután mindenféle mozdonyt keresnek, nem tart-
hatnak raktáron sekféle mozdonyt, nem szállíthatják kellő 
időben s kénytelenek a külföldi gyáraknak átengedni a meg-
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rendeléseket. Kossuth rendelete, amely megállapítja, hogy 
ezentúl csak 700 és 760 milliméteres nyomtávolságú kes-
kenyvágányu vasutat szabad építeni, a hazai iparnak csak 
javára szolgál, mert a kevesebb fajtájú keskenyvágányu 
vasutak részére könnyebb lesz nagyobbszámu mozdonyokat 
és egyéb jármüveket raktáron tartani, alacsonyabb lesz az 
ár, a szállítási határidő is rövidebb lesz, minélfogva a hazai 
ipar könnyebben versenyezhet a külföld hasonló gyáripa-

— A haduböszörményi Bocskay-szobor. Hajdu-
Böszörményből jelentik: Az itteni Bocskay szoborbizott-
ság a mult héten gyűlést tartott a Bocskay-szobor lelep-
lezése ügyében. Ez alkalommal a leleplezési ünnepély pro-
grammját a következőképpen állapították meg: Az ünnep 
junius 1., 2. és 3-ik napján lesz. Junius 1-én este a Magyar 
Protestáns Irodalmi Társaság és tiszántúli ref. lelkészérte-
kezlet gyűléseket tartanak, este 8 órakor ismerkedési es-
tély lesz. Junius 2-án reggel 8 és fél órakor gyülekezés a 
városházánál és vonulás a Bocskay téri templomba, hol 9 
órakor ünnepi istentisztelet lesz. Délután 2 órakor a vá-
ros díszebédet ad. Délután 4 órakor a Magyar Ev. Belmisz-
sziói-Egyesület összejövetele. Junius 3-án reggel a Magyar 
Prot. Irodalmi Társaság és a tiszántúli ref. lelkészértekez-
let együttes diszgyülésre a Kossuth-térí ref. templomban 
gyűlnek össze. Déli 12 órakor a ref. egyház ad bucsuebédet. 

— Vallásfelekezetből való kilépés. A vallás-és közok-
tatásügyi miniszter, egy előfordult esetből kifolyólag, a val-
lásfelekezetből való kilépés tárgyában elsőfokú határoza-
toknak felülbírálása kérdésében elvi jelentőségű határoza-
tott hozott, melyből kiemeljük a következőket: 

A minisztérium eddig is, már több esetben, mint má-
sodfokú hatóság döntött a vallásfelekezetből való kilépés 
és áttérés ügyeiben fölmerült vitás kérdésekben és csak ki-
vételes esetekben bízta a fokozatos elbírálást a közigazga-
tási hatóságokra, amely esetekben delegált hatáskörben 
jártak el. Arra való tekintettel, hogy többnyire csak tények 
megállapítása és alakszerűség megtartása alkotja a vizsgá-
lat tárgyát, és mert a törvényekben ós rendeletekben meg-
határozott szabályoknak egyöntetű alkalmazása ezekben az 
ügyekben kívánatos, ennélfogva az igazságügyminiszterrel 
egyetértőleg megállapodott abban a vallás- ós közoktatás-
ügyi miniszter, hogy a vallásfelekezetekből való kilépés, 
vagy áttérés alakszerűségeinél fölmerülő vitás kérdésekben 
elsófbkban a járási főszolgabíró, illetőleg polgármester ille-
tékes a határozat hozatalára, és az ezen határozat ellen 
esetleg beadott fölebbezések felől a másodfokú s egyszers-
mind végleges döntést a vallás- és közoktatásügyi minisz-
tériumnak tartja fönn. 

— T a n u l j u n k m á s városoktól Lapunk legközelebi 
számának vezetőcikkelyében felhívtuk az illetékes köröket 
annak meggondolására, hogy mily áldásos és hasznos volna 
egyesekre és a városra, valamint közgazdaságunk emelé-
sére egyes nagyobb ipari vállalatok és gyárak alakítása. 
Másutt ugyancsak serénykednek a vállalatok létesítésén. 
Aradon hus nagyvágó készül. Neszmélyen egy évi tiz millió 
darab tégla és cserép gyártásra berendezett gyár kezdi meg 
működését. Szegeden két- és fél millió korona tőkével olaj-
finomító gyár készül. Székes-fehérváron gyufagyár. Po-
zsonyban részvénytársaság alakul és megszerezte a Vesten-
féle zománcedóny gyárat és azt kibővíti. 

— A marostordai főispán beiktatása. Marosvásár-
helyről jelentik, hogy ifjú Ugrón Gábor főispán beiktatása 
szombaton ment végbe a városnál és a'megyénél szép ünnep-
ségek között. A beiktatáson Ugocsa, Tordaaranyos, Kiskükü-

lló, Csík, Udvarhely ós Kolozs megyék képviseltették magu-
kat. A beiktatási ünnepségen jelen voltak: idősb Ugrón Gá-
bor, Kállay Tamás, Bródy Ernő, Fogarassy Zsigmond, Miksa 
Pótér, Pataky László és Györgypál Domokos orsz. képviselők, 
Désy Zoltán államtitkár, Urmánczy Nándor, Bedóházy János 
vármegyei képviselők. A vármegyénél fél 10,orakor Nagy Jó-
zsef alispán elnöklésével közgyűlés volt, amelyre küldött-
ség hívta meg a főispánt, aki székfoglaló beszédében bé-
kére és egyetértésre hívta fel a törvényhatóságot. Szomo-
rúan látja, — úgymond — az egyenetlenséget, melynek 
oka egyrészt a felfüggesztett tisztviselők támadásában, más-
részt támogatásában keresendő. Ezt az ügyet gyorsan be 
kell fejezni s ennek útját a legfőbb fórum, a köztudatra át-
ment igazság érzete megtalálja. Akik bűnösök, azok bűn-
hődjenek, akik pedig nem bűnösök, azok állásukba vissza-
helyeztetnek. Ebben meg kell nyugodni. Kéri a maga és a 
kormány részére a törvényhatóság támogatását. Désy Zol-
tán a törvényhatóság nevében üdvözölte a főispánt. Macs-
kássy István a felfüggesztett tisztviselők visszahelyezésére 
alakult autonómpárt nevében pártprogrammjának támoga-
tását kérte. Azután a vármegyei tisztviselők, hatóságok, 
vendégtörvényhatóságok tisztelegtek a főispánnál. A város-
nál 11 órakor kezdődött a főispán beiktatása a Bernády 
polgármester elnöklése vei tartott közgyűlésen. A beiktató 
közgyűlés és eskütétel után Bernády polgármester üdvö-
zölte ifj. Ugrón Gábort, majd ennek székfoglalója után Sza-
kács Péter köszöntötte. Végül a városi hatóságok, a füg-
getlenségi párt, a katonatiszti kar ós a egyesületek foga-
dása következett. Délután 1 órakor bankét volt. 

— ELADÓ BOR. Érmelléki, diószegi az ezernyolcszáz-
nyolcvanas évekből, mintegy 50 hektoliter, valamint 1903. és 
1904 évi ugyanottani rizling 20—25 hektoliter eladó. Med-
gyaszay Miklós árvaszéki ülnöknél (városház I. em. 23 ) ajtó. 

Szerkesztői üzenetek. 
T i s z t v i s e l ő . Levelét, mely sok igazságot tartalmaz, megkaptuk. 

Amiket ön kérdez, mi már régen kérdezzük, sajna azonban megnyugtató 
feleletet sehonnan sem kaptunk. Mig más városok tisztviselői híven köve-
tik a biblia tanácsát „kérjetek és megadatik, zörgessetek és megnyittatik", 
addig mi csodálatos egykedvűséggel várjuk azt a bizonyos sült galambot. 
Mintha csak a lelkünkre nehezedett volna a Dante-féle pokolkapu felírás: 
„hagyjatok fel minden reménnyel". Mi megtettük kötelességünket, mert 
felszínen tartottuk az eszmét. Arról nem tehetünk, hogy jogos reménye-
ink pusztuló félben vannak. Egyébiránt a legutóbb készített fizetéarende--
zési javaslat a háromtagú bizottságnál van jó régen, hogy azonban mi 
késlelteti annak a plénum elé való terjesztését, talán a bizottság tagjai 
sem tudják megokolni. Mig más városokban a fizetésrendezés kérdését 
már régen megoldották a legnagyobb jóakarattal, mig egyes városok, 
mint Pozsony, a lakáspént is beveszik a nyugdijba, addig nálunk a fize-
tésrendezést drágasági pótlékokkal igyekeznek elodázni. 

F. Gy. S z a t m á r . Szívesen veszünk valamelyes cikkelyt. A nyár 
folyamán ellátogatunk az ügyek megbeszélésére. Hátha nyélbe üthetjük a 
dolgot. 

ö n k é n t e s i f ju . A katonai és illetőségi ügyosztály bármely tiszt-
viselője bizonyára szíves készséggel ad felvilágosítást. 

B. 1. Szíveskedjék a felelős szerkesztőt bármely nap délelőtt a hi-
vatalos órák alatt meglátogatni. A kéziratot addig megőrizzük. 

Dodo. A tárcacikkek még nem jelentek meg külön könyvben, a 
másikat azonban lapunk szerkesztőségében megszerezheti fűzve 1 kor. 
60 fillérért, diszkötésben 8 koronáért. 

Adóf izető. Az adóügyi osztály adókivető hivatala köteles önt a 
kérdéses dolog felöl felvilágosítani. Ellenkező esetben forduljon az adó-
ügyi tanácsnokhoz, aki intézkedni fog a dologban. 

Kíváncs i . A kérdezett sohasem volt zsidó, mert egész nemzetsége 
róm. kath. Ami másik kérdését illeti, ugy van, amint ön gondolja. 

K. Gy. H e l y b e n . Erdélyből még nem kaptunk érdmleges választ. 
Méltóztassék türelemmel lenni, mert ezek a jó urak olyanok, mint a vici-
nálisok : mindig késnek. 

Sz. G. A városi muzeum szívesen vesz minden régi dolgot. Okosan 
teszi tehát, ha régi tárgyait ott helyezi el. Mindnyájunk kötelessége az, 
hogy gyarapitauk muzeumunkat, mely már is fölkeltette az illetékes kö-
rök figyelmét. 

H a r a g o s . Jól sejtette, mert haragos cikkelyét nem közöljük. 
Semmi kedvünk sincs ahoz, hogy másoknak kellemetlenséget okozzunk, 
éppen meg ok nélkül. 


